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la Srčnost naših dijakinj in 

dijakov opažena

(Sporočilo, ki je prišlo na našo šolo.)
Z vami bi rada delila zgodbo z 
včerajšnjega športnega dne. Tudi 
naša šola (Škofijska klasična 
gimnazija) je imela, tako kot vaša, 
ta dan športni dan na Šmarni gori.

V mojem razredu je dijak, ki je 
gibalno zelo nespreten in je le s 
težavo premagoval vzpon, pa tudi 
spust s Šmarne gore. Na neki točki 
so naju ob spustu dohiteli vaši dijaki 
prvega letnika in eden od njih je 
potem, ko je opazil, da je moj dijak v 
stiski, kako prestopiti neko posebno 
visoko korenino, sam od sebe 
ponudil roko oz. oporo, da je šlo 
lažje. 

S svojo empatičnostjo je name 
naredil res lep vtis. 

Zahvaljujem se vam, ker vzgajate 
tako prijetne mlade ljudi.
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Vsak je v tem letu pisal svojo knjigo in zagotovo so nastale zanimive zgodbe – ne vem, 
kako bi dali naslov svoji knjigi, ki jo je ŽIVLJENJE pisalo z vami – kako ste sodelovali s 
ponujenimi priložnostmi, kako ste gradili in soustvarjali in morda na ruševinah zgradili 
kakšen znamenit grad … Morda bi vaša knjiga postala uspešnica … Življenje vsakega 
izmed nas je zanimiva zgodba in smo odprta knjiga drug drugemu …    

Tudi v knjigi, ki jo pišemo skupaj, in ima naslov Z ZNANJEM IN S SRCEM, je veliko različ-
nih zgodb; navdihujejo zgodbe vsakega od vas, ko je pripravljen deliti svoje znanje, ko 
je pripravljen pomagati drugemu, ko mu nekaj uspe … Vedno znova nas navdihujejo 
naši prostovoljci, športniki, raziskovalci – pravzaprav vsi vi, ki ste se odločili za delo v 
zdravstvu; za pomoč sočloveku … Priča smo tudi težkim zgodbam, bolečini, trpljenju, ki 
jih vsak kdaj doživlja in so v resnici sestavni del življenja. Želim, da v trenutkih bolečine 
nihče ne bi bil sam. Vsem polagam na srce, da skrbimo drug za drugega, da se veselimo 
drug z drugim in tudi jokamo drugim z drugim – da smo drug z drugim in ne drug proti 
drugemu.

Zame je največje veselje, ko vidim, kako se spletajo prijateljstva, zavezništva in koliko 
lepih stvari nastaja v sodelovanju – in največja bolečina, ko vidim, kako nekdo zbada 
drugega in mu želi škodovati, ga obrekuje in grdo o njem govori. V resnici pa to, kar go-
vorimo o drugem, govorimo o sebi – ko s prstom pokažemo na drugega, tri prste usme-
rimo vase.

Želim, da bi bili drug z drugim, da bi gradili na spoštovanju drug drugega ter si bili pri 
tem v navdih. Zgledujmo se po športnikih, ki so pripravljeni veliko narediti za svoj uspeh 
in obenem se zavedajo, da je uspeh možen samo v dobri ekipi. Bodite dobra ekipa v 
razredu, doma …  in želim, da bi bili kot SZŠ LJ najboljša ekipa in tako tudi navdih naši 
dragi Sloveniji.

mag. Silva Kastelic, ravnateljica

             

Drug z drugim
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MALALA YUSAFZAI

Malala 
Yusafzai



MALALA YUSAFZAI

3

Diplomirala je na oxfordski univerzi in je še 
vedno aktivna borka za pravice do izobrazbe 
žensk.

Zakaj se mi zdi pomembno, da hodimo 
v šolo?

Ko sem izvedela za Malalino zgodbo, sem 
bila presenečena in razmišljala, kako je nam 
samoumevno, da hodimo v šolo. Ko nismo 
pri volji, da bi se zjutraj spravili iz postelje in 
na noben način nočemo v šolo, si nekdo na 
drugem koncu sveta želi zgodaj vstati, se vo-
ziti ali celo hoditi, da bi prišel do izobrazbe. 

Mnogokrat so to deklice, ki redko dobijo 
želeno izobrazbo, so diskriminirane in jih sili-
jo ostati doma, kjer se učijo biti dobre gospo-
dinje in žene. Pomislimo, kako bi to izgledalo 
danes pri nas, šole bi bile polne fantov, dekle-
ta pa bi doma čakala nanje, jim postregle s to-
plim obrokom v pospravljenem stanovanju. 
Finančno ne bi bile samostojne, zato bi bile 
prisiljene najti partnerja, ki bi jih vzdrževal.  
Zelo težko si to predstavljam, a me šokira, da 
se to v manj razvitih državah dogaja. Hvalež-
ni moramo biti in se vsak dan spomniti, da se 
LAHKO izobražujemo, da bomo postali samo-
stojni, samozavestni, svobodni in razgledani 
ljudje.

To je pakistanska aktivistka, ki se bori za 
pravico do izobraževanja žensk. Rodila se je 
12. 7. 1997 v Minogri in že kot majhna dekli-
ca je kazala zanimanje za pravice žensk, saj 
je rada hodila v šolo, a so ji to prepovedovali 
talibani, ki so takrat zavzeli državo. Pisala je 
tudi blog za BBC in poročala o talibanskem 
nasilju nad ženskami. 

Življenje se ji je spremenilo 9. 10. 2012, na 
šolskem avtobusu, ko se je vračala domov iz 
šole. Talibani so ustavili avtobus, vstopili, jo 
poklicali po imenu in ko se je odzvala, so bili 
nanjo sproženi trije streli, eden od teh jo je za-
del v levi rob čela. V naslednjih dneh je bila v 
kritičnem stanju. Ko pa si je dovolj opomogla, 
se je z družino preselila v Birmingham, kjer je 
imela operacijo in rehabilitacijo. V tem času je 
bila odprta peticija za pravice vseh otrok na 
svetu do izobraževanja, ki je pripomogla k 
sprejemu prvega pakistanskega zakona. 

Malalo so uvrstili med 100 najvplivnejših 
ljudi, ji podelili mnogo nagrad, kot so Mla-
dinska nagrada za mir, nagrada Saharova, 
dodeljeno ji je bilo celo častno kanadsko dr-
žavljanstvo. Njen največji dosežek pa je prav 
zagotovo Nobelova nagrada za mir, ki jo je 
prejela leta 2014 in tako je stara 17 let postala 
najmlajša Nobelova nagrajenka. 

Ana Ilc, 2. a

»Bolj me je skrbelo za mojega očeta, saj smo mislili, da talibani niso 
tako kruti, da bi ubili otroka. Takrat sem bila stara 14 let. Potem pa 
sem res začela razmišljati o tem, da bo nekega dne do mene prišel 
taliban z namenom, da me ubije. Razmišljala sem, kaj bi naredila? 
Rekla sem si: 'Malala, snemi si čevelj in ga z njim udari.' Potem pa sem 
si rekla, da če bom s čevljem udarila talibana, med nama ne bo nobene 
razlike. Do nobenega človeka ne smeš biti krut in neizprosen. Boriti se 
moraš na miren način, z dialogom, z izobrazbo. Potem sem si rekla, da 
bom talibanu povedala, kako pomembna je izobrazba: 'Želim si, da bi 
je bili deležni tudi tvoji otroci. To je vse, kar sem ti hotela povedati, zdaj 
pa naredi, kar hočeš.«

Malala



JAZ BOM DOBER CLOVEK, KER ME TO OSRECUJE

Dobra dela se poznajo tudi zunaj bolnišničnega 
okolja. Ko opazimo, da starejši od nas potrebuje 
pomoč, mu seveda pomagamo, saj bomo tega člo-
veka zelo osrečili in tudi mi se bomo počutili veliko 
bolje, saj smo naredili nekaj dobrega.

Imamo zelo veliko odgovornosti, ko opravljamo 
naš poklic. Če se zmotimo, moramo takoj povedati 
nekemu nadrejenemu, saj smo s tem pokazali poš-
tenost in tudi priznanje napake – iz tega se bomo 
na koncu še največ naučili. Bolniki, kot so pri nas v 
UKC Ljubljana, so zelo prijazni, dobrosrčni, lahko 
pa so na trenutke tudi neprijazni in nesramni, ven-
dar to še ne pomeni, da moramo mi biti nesramni 
do njih, saj ne vemo, kako močno jih boli ali pa 
kako se počutijo med posegom. Zato jim najprej 
vse razložimo, se predstavimo, povemo, od kod 
smo, in opišemo postopek na razumljiv način. Po-
membna je tu komunikacija med samim pacien-
tom in zdravstvenim delavcem. 

Nekega dne sem se z družino odpravila v naku-
povalni center. Opazila sem gospoda in gospo, ki 
sta nakupila stvari za dva zvrhana vozička. Ko sta 
se odpeljala po tekočih stopnicah navzgor, sem 
se vprašala, če bi mogoče potrebovala pomoč pri 
zlaganju stvari v avto. Ker vem, da je to naporno 
delo in vzame veliko časa, sem stekla do gospe 
in ji ponudila pomoč. Privolila je, najprej sem se 
ji predstavila, ona pa je rekla, da ji je ime Stanka, 
njenemu možu pa Rudi. Ko sem zložila vse stvari 
v avto, se mi je zdelo, da sem naredila zelo dobro 
delo in prihranila sem jima kar nekaj časa. Doma 
sem takoj stekla k moji babici, saj živimo v isti hiši, 
in povedala, kaj sem naredila. Bila je zelo ponosna 
name, saj je tudi ona že v letih in sem prepričana, 
da bi bila enako vesela pomoči. 

Roman Ne domišljaj si je napisal Igor Plohl. To je 
avtobiografski roman, saj opisuje najbolj tragi-
čen dogodek v njegovem življenju. Je zelo realen 
in opisuje vse dogodke, bolečine, motnje, vesel-
je in srečo čez njegovo težko, temačno obdobje. 

Dober človek je sveta vladar, spoštovan in 
omembe vreden. Takih poštenih in dobrosrčnih 
ljudi je malo po svetu. Dober človek je pomemben 
povsod, še posebej pa v zdravstvu, saj delamo in 
sodelujemo z različnimi ljudmi, tako z otroki kot s 
starostniki. 

Mi kot zdravstveni delavci moramo prisluhniti 
človeku, se mu posvetiti in delati z njim počasi ter 
s človeško toplino. Želim postati taka oseba, da ko 
me bodo videli na hodniku na kliniki, bodo rekli, 
da se zelo posvetim pacientom in da znam delati z 
ljudmi – to bi me najbolj osrečilo. Bilo bi zelo lepo, 
da bi se me pacienti zapomnili. 

Naš poklic je pomemben zato, ker delamo z 
ljudmi, ki potrebujejo empatijo in našo pozornost, 
še posebej v teh covidnih časih, saj so sami in svoj-
ci težko pridejo do njih, kar za pacienta pomeni 
tudi daljše okrevanje. 

Poklic tehnika zdravstvene nege je zelo težek, 
saj moramo znati delati z ljudmi in ta poklic nam 
mora biti v veselje. Dobra dela so vsa, ki jih mi 
opravljamo – posvečanje pacientu, higiena (da ne 
leži cel dan v blatu kot Igor), zelo pomembna je ko-
munikacija, saj nam bo pacient mnogo bolj zaupal, 
če bomo z njim vzpostavili nek odnos. Ko delamo 
v timu, moramo tudi vzpostaviti neko komunikaci-
jo, saj so to naši sodelavci in na koncu dneva lahko 
tudi prijatelji. 

JAZ BOM DOBER CL

       KER ME T

Andreja Sušnik, 3. c
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JAZ BOM DOBER CLOVEK, KER ME TO OSRECUJE

Prejšnji teden pa sem se z mamo odpravila v 
bližnjo trgovino, saj so mi zelo zadišali krofi. Pri 
vhodu je stal moški, ki je prodajal revije Kralji ulice. 
Ko sva kupili krofe, sva odšli ven iz trgovine. Moja 
mama je stopila k njemu in mu dala pet evrov za 
eno revijo, jaz pa sem mu ponudila krof. V življenju 
nisem videla tako širokega nasmeha zaradi enega 
krofa. Tega gospoda je to zelo osrečilo in tega ob-
raza in tega nasmeška ne bom nikoli pozabila.

Moje mnenje o poklicu je zelo pozitivno, saj 
sem prepričana, da bi bili zelo veseli vsi tisti, ki bi 
potrebovali našo pomoč in oskrbo. Zdravstveni 
delavci pa bi morali biti več plačani, predvsem pa 
bolj spoštovani med zdravniki in drugimi ljudmi. 
Na koncu šteje prijazna beseda in tako, kot pravijo, 
»lepa beseda, lepo mesto najde«. 

Sporočilo mojega razmišljanja je, da 
bodimo topli in dobrosrčni do ljudi, ki 
potrebujejo našo pomoč, ker nikoli ne 
vemo, kdaj bomo mi potrebovali pomoč 
drugih.

Z BOM DOBER CLOVEK,

       KER ME TO OSRECUJE. 

“...bodimo topli in 
dobrosrcni do ljudi, 
ki potrebujejo našo 
pomoc...”

5
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SKUPAJ V BOJU PROTI PODNEBNIM SPREMEMBAM

Skupaj v boju proti 
podnebnim spremembam
Poskrbimo, da naš zeleni planet 
ne bo postal rdec. 

»Šele takrat, ko bo posekano zadnje 
drevo, šele takrat, ko bo zastrupljena 
zadnja reka, šele takrat, ko bo ujeta 
zadnja riba, šele takrat boste ugotovili, 
da se denarja ne da jesti.« 
                               
                                                                 indijanski pregovor 
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POEZIJA

Pred dvema letoma je med dijaki dozorela misel, 
da je potrebno opozarjati na podnebne spre-
membe. Sklenili smo, da izdelamo Zemljo in 
Sonce (iz balona, časopisnega papirja, lepila), ki 
bosta visela na hodniku šole. Naša želja je bila, 
da vsakič, ko pogledaš na zeleno - modri planet, 
na katerega sije Sonce, pomisliš, kaj lahko danes 
storiš, da omiliš podnebne spremembe. 

Šteje vsaka malenkost – lahko prideš v šolo s 
kolesom ali peš, zmanjšaš količino zavržene hrane, 
uživaš čim manj mesa in mlečnih izdelkov, zmanjšaš 
porabo energije doma ali uporabiš vrečko iz blaga. 
Dinamično ravnovesje med človekom in naravo 
lahko dosežemo le, če stopimo skupaj. Zato 
naj bo naša Zemlja na hodniku kot svetilnik, ki 
opozarja na nevarnosti, dijaki in zaposleni na SZŠ 
pa odgovorni njeni prebivalci. Slovenija se namreč 
zaradi svojih geografskih značilnosti segreva 
hitreje od svetovnega povprečja! 

Naša Zemlja je nastajala od februarja do maja 
leta 2022, dobesedno plast za plastjo, skoraj tako, 
kot je Zemlja tudi v resnici zgrajena. Sodelovalo je 
8 dijakov in nepogrešljiva prof. Janja Jakša ter prof. 
Uroš Boltin. Mojster montaže je Robert Borštnar. 
Vsem iskrena hvala za sodelovanje, pomoč in po-
trpežljivost. 

prof. Ida Tarman Šmit

                        

Ivani Janevi, 3. f 

Gentiani Voci, 3. f 

Šejli Mahmutagić, 3. f 

Pii Panajotovi, 2. b 

ISKRENA HVALA SODELUJOČIM 
DIJAKINJAM IN PROFESORJEMA: 

Aleni Šumar, 2. b 

Nataši Zagorec, 2. b 

Mii Gregorinčič, 3. g 

Lari Krpič Korošec, 3. g 

Laro sem zagledal,

A sem se zavedal, 

Rane mladosti,

A zbrane v norosti.

                                     

 Ajda Facja

Lara je čudovita,
Ampak ni preveč duhovita,
Rekla je, da me ima rada,

A pravi, da je zame še premlada. 

                                             

          Elena Mijanović

Laro sem zagledal in jo v oči pogledal, 
A bila je pozna noč, zato ji nisem povedal,
Rodilo se je upanje in srce sem ji predal,

A zjutraj njen fant me je pregnal. 
                                              

Sara Avdič

LARA



SLOVENSKI ANGLEŽI ZASEDLI ŠOLO

Slovenski Angleži zasedli 
šolo
Ste že kdaj prespali na šoli?

mentorici prof. Simona Demšar 

in prof. Sandra Žeželj
8



Ne? No, nekateri se s tem lahko pohvalimo! 

Preden smo odšli na zaslužene jesenske po-
čitnice, smo na šoli izvedli angleški tabor. V pe-
tek, 28. 10., in v soboto, 29. 10., smo se skupina 
dijakov in dve profesorici angleščine zbrali, da 
pripravimo program obiska Ljubljane v angleš-
čini za dijake iz tujine, ki obiščejo našo šolo v 
okviru mednarodnih projektov. 

Led smo prebili z zabavnimi igrami in spo-
znavno zabavo, nadaljevali z delom v računal-
niški učilnici, si po večerji ogledali film in si po-
stlali v šolski telovadnici. Pred spanjem nas je 
z obiskom presenetila Florence Nightingale in 
preverila, če je z nami vse v redu.

V soboto dopoldne smo se peš odpravili v 
center Ljubljane ter se preizkusili v vlogi turis-
tičnih vodičev. In bili opaženi!  

Tabor je uspel, vse je potekalo po načrtih, 
najbolj pomembno pa je, da smo se skupaj 
imeli lepo. Dijaki so bili zelo ustvarjalni in pri 
tem samostojni, radoživi, zabavni ter zanesljivi. 
Rezultat so kartice z opisi ljubljanskih znameni-
tosti v angleščini in veseli ter zadovoljni obrazi 
ob razhodu. Veselimo se že naslednjega tabora 
na kakšno drugo temo.

SLOVENSKI ANGLEŽI ZASEDLI ŠOLO
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DR. FRANJA BOJC BIDOVEC

80. obletnica  
ustanovitve Partizanske 
bolnice Franje
110 – letnica rojstva dr. Franje 
Bojc Bidovec

Partizanska bolnica Franja je kulturni 
spomenik državnega pomena, vpisana 
je na Poskusni seznam svetovne dediščine 
pri UNESCU in nosi Znak evropske 
dediščine.
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DR. FRANJA BOJC BIDOVEC

Bila je med najbolje opremljenimi skrivnimi par-
tizanskimi bolnišnicami z operacijsko sobo, rent-
genom, invalidskim domom in celo z električno 
centralo. Sprejela je lahko okoli 100 ranjencev, 
skupno pa se jih je v njej zdravilo okoli 900, pred-
vsem težjih, in različnih narodnosti. 

Ena pomembnejših nalog osebja je bila tudi 
skrb za varnost. Vzpostavili so dodelan obrambni 
sistem z bunkerji za stražarje in zaklonišči za ran-
jence. Edini dostop do bolnišnice je bil po potoku, 
ki teče skozi sotesko. Kljub temu da so sovražniki 
dvakrat prišli v neposredno bližino, je niso nikoli 
odkrili.

Operirali so strokovno usposobljeni kirurgi. Po-
leg osebja so bili za uspešno delovanje bolnišni-
ce zaslužni tudi okoliški prebivalci, ki so pomagali 
pri gradnji barak, doma skrivali ranjence in zanje 
zbirali hrano, zdravila in drug material. 

Zdravniška služba za pomoč partizanom je bila 
organizirana po vsej Sloveniji; ta je delovala v po-
sebnih razmerah in je v svoje vrste vključila pre-
ko 800 zdravnikov. V več kot 120 bolnišnicah se je 
zdravilo več kot 15.000 ranjencev. Druga odporniš-
ka gibanja v Evropi tako organizirane zdravstvene 
oskrbe niso poznala. 

Kompleks Partizanske bolnice Franje sestavlja 
14 lesenih barak in več pomožnih objektov. V 
ozki, težko dostopni soteski Pasice v Dolenjih 
Novakih pri Cerknem so jih gradili postopoma 
od decembra 1943 do maja 1945. Ime je dobila 
po partizanski zdravnici dr. Franji Bojc Bidovec, 
ki je kmalu po ustanovitvi prevzela mesto uprav-
nice. 
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DR. FRANJA BOJC BIDOVEC

Partizanska bolnica Franja je bila ena od številnih ilegalnih bolnišnic in ena redkih, ki se je 
ohranila do današnjih dni. 

Že med delovanjem je zdravnik in krajši čas tudi upravnik, dr. Franc Podkoritnik – Očka, 
izrazil željo, da se mora bolnišnica po vojni »ohraniti kot viden dokaz vsem bodočim rodovom, 
kaj je zmožna ustvariti in kaj ustvarja ljubezen do svobode«. Maja 1946 je bila Franja uradno 
odprta za obiskovalce, leta 1952 pa zaščitena kot spomenik. Ko jo je leta 2007 neurje skoraj v 
celoti uničilo, so jo na novo rekonstruirali. Solidarnost je znova povezala številne strokovnja-
ke, ustanove in posameznike, ki so prispevali znanje ter materialna in finančna sredstva, da je 
Franja junija 2010 vrata spet lahko odprla obiskovalcem.
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SANJSKO  ŽIVLJENJE

V stari leseni hiški, blizu polja sončnic, je živel 
star možakar. Nihče ni pravzaprav vedel, da je 
tam. Imel je dolgo sivo brado in vedno je imel 
obute zelene škornje. Vsak dan je sedel na na-
slonjaču pred hiško in v majhen zvezek zapisoval 
zgodbe. Družbo mu je delala dolgodlaka mačka, 
katere dlaka se je svetila kot jutranje sonce na 
pomladni dan. 

Živela sta sama. Zgodbe, ki pa jih je možakar 
zapisoval, so potovale po vsem svetu in vsak jih je 
poznal. Govorile so o sanjskem in bogatem življen-
ju z obilico sveže hrane in hišo, ki je segala vse do 
vrha neba. O zmajih, ki so stražili vhode neštetih 
vrat in o zakladnici, ki je bila skrita v kleti. Govori-
le so o cvetličnih vrtovih, katerih konca nisi videl 
s prostim očesom, in rože, ki so bile posajene na 
njih, ne rastejo na zemlji. Pisal je o slapovih, ki so 
padali z modrega neba, in voda je bila tako čista, 
da je izgledalo, kot da z neba padajo koščki kris-
talov.  

Njegove zgodbe so bile polne sreče in veselja. 
Vendar ko je padla noč, se je ozrl naokoli. Še zadnji 
sončni žarki so se poslavljali in nežno božali sonč-
nice pred hiško. Stara mačka je spala v njegovem 
naročju in ljubeznivo predla. V kuhinji je zavrel to-
pel čaj in hiška je zadišala po zeliščih. Imel je vse, 
kar potrebuje in se zadovoljen odpravil spat v svo-
je sanjsko življenje. 
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KAREL DESTOVNIK - KAJUH

Med ljudi bom šel

Med ljudi bom šel 
s knjigo Hugoja v rokah. 

In klical ljudem bom in klicali 
bodo milijoni z menoj. 

»Dol z vojno, nasiljem, krivico!« 
Za mir bom govoril, ljubezen, 

svobodo. 
Zacutil bom dneva novega sij.

SAMO EN CVET

Samo en cvet, en češnjev cvet, 
dehteč in bel 

odlomi, moja draga! 
Ne bom ga za klobuk pripel, 

ne bom ga v gumbnico si del, 
odlomi ga, odlomi, draga! 

 
Jaz bom ljudem poslal ta cvet, 

vsakomur, ki na križ pripet 
trpi v pomladi tej ... 

In glej, ta drobni češnjev cvet 
bo v njih zbrisal malodušja sled 
in spet razžaril tožni jim pogled. 

 
Samo en bel, en češnjev cvet 

odlomi, moja draga, 
saj veš, kako, kako vsak tak pozdrav 

človeku za rešetkami pomaga.

Karel Destovnik, poznan pod partizanskim imenom 
Kajuh, je bil slovenski pesnik, prevajalec in narodni heroj, 
ki se je rodil 19. decembra 1922 v Šoštanju, umrl je 22. 
februarja 1944 na Žlebnikovi domačiji pod streli okupa-
torjev.

Spada med najpomembnejše slovenske predstavnike 
partizanske lirike, katere glavni namen je bil poziv k uporu. 
Njegove pesmi so odkrito nagovarjale  ljudi in uspešno pre-
pletale tematiko boja z motivi ljubezni, družine in smrti. Po-
ezija je bila priljubljena zaradi neposrednosti, melodičnosti 
in  preprostosti. 

Kajuh leta 1953 dobi red narodnega heroja in s tem po-
stane eden izmed 156 slovenskih prejemnikov tega odliko-
vanja, ki so ga podeljevali udeležencem narodnoosvobo-
dilnega boja za junaško bojevanje in za herojsko držo pred 
sovražnikom.
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mo vprašati, zakaj ravno jaz in zakaj ravno zdaj. 

Lepo je živeti zdravo in polno življenje. Tega 
si želimo veliko in čim dlje. Lahko da vmes pride 
bolezen, a pot do svojega zdravja moramo vedno 
znova poiskati sami.  Diagnoza nas lahko določa, 
zdravje pa ustvarjamo sami.

Delo na sebi je proces, ki traja vse življenje. Tudi 
učimo se celo življenje.

… je veda o razvoju zdravja. Proučuje vire nje-
gove krepitve. Osredotoča se na dejavnike, ki 
izboljšujejo zdravje, v nasprotju z dejavniki, ki 
povzročajo bolezen. Ukvarja se tudi z odnosom 
med zdravjem in stresom ter načinom, kako se 
proti njemu borimo. Odgovornost vseh nas je, 
da poslušamo svoje telo ter upoštevamo naravo 
in okolje, s katerim smo obdani. Današnji človek 
živi v okolju naraščajočega stresa, negotovosti 
in ranljivosti na vseh področjih svojega življenja. 
Obdaja ga nezdrava ponudba živil, ki ga usmerja 
v telesno nedejavnost. Razvoj kroničnih nena-
lezljivih bolezni je v porastu. 

Meja med zdravjem in boleznijo je zelo tanka. 
Pri posameznem človeku se pogosto srečujemo z 
elementi zdravja in bolezni hkrati. Salutogeneza 
se osredotoča na dejavnike, ki izboljšujejo zdrav-
je. Zdravje pri človeku ni nekaj statičnega, ampak 
se nenehno razvija. Vsak izmed nas mora odkriti 
svoje vire zdravja in spoznati, kaj mora še storiti, 
da ohrani svoje dobro počutje in ga še povečati. 
Za dobro počutje pa potrebujemo poleg osnovnih 
življenjskih pogojev tudi duševno, čustveno in ve-
denjsko ravnotežje. S spoznavanjem lastnih virov 
zdravja lažje obvladujemo stres in druge napetosti 
v življenju. 

Salutogeneza spodbuja ljudi pri iskanju in od-
krivanju lastnih virov zdravja. Bolezen predstavlja 
priložnost, da jo spoznamo, jo s svojimi občutki 
sprejmemo, raziščemo in dopolnimo s svojimi ži-
vljenjskimi izkušnjami. Le tako lahko ponovno za-
živimo svoje polno življenje (v okviru zmožnosti), 
navkljub bolezni, četudi je ta težka ali kronična.  
Bolezen ni nikoli kazen ali krivda. Nikoli se ne sme-

SALUTOGENEZA

Salutogeneza

Delo na sebi je proces, ki 
traja vse življenje. Tudi 

učimo se celo življenje.
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POEZIJA

GROZA

Razpadam

spet in spet,

kakor dežne kaplje,
ki priletijo na trd beton,

kakšna grozna usoda,
rodiš se zato, da umreš.

Katja Trtnik, 1. k

ZIMA

Bližajo se tisti dnevi,
ko vsi kraji bodo beli,

kjer ljubezen bo doma
sredi našega srca.

Niki, Manca, Hristijan, Ajda

Nagradno 
vprašanje!

Kaj že pomeni rasteš kot goba 
po dežju??
Fotografinja – naša gospa 
administratorka Lilijani Petrič – 
to zagotovo ve. :)

Kdor pa prisopiha čim prej v 303 s čim več 
frazemi o gobah, mu ne uide NAGRADA!!
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MAMA! RAD BI ŠEL VEN!

Tomi: Mami, se lahko prosim dobim s prijatelji?

Mami: Ne, ne moreš. Dobro veš, da imaš v šoli 3 negativne ocene, 5 neopravičenih odsotnosti in tvoja 

soba je v razsulu.

Tomi: Saj sobo lahko pospravim, ko pridem domov.

Mami: To ne spremeni niti tvojih slabih ocen niti izostankov pri pouku.

Tomi: Mami, obljubim ti, da bom popravil ocene. Danes sem klical inštruktorico za matematiko in se z

njo dogovoril za 3 termine. 

Mami: Ja, kaj pa enke pri SLO in pri ZNO-T?!

Tomi: Tudi za to sem poskrbel, prosil sem sošolko za pomoč pri obeh predmetih. V torek se bova pred 

poukom dobila v šolski jedilnici, kjer mi bo vse razložila.

Mami: Vau Tomi, presenetil si me! Kaj pa izostanki?

Tomi: Če grem danes lahko ven s prijatelji, ne bom več šprical.

Mami: Haha, prav nič ti ne verjamem!

Tomi: Daj no, prooosim! Saj bom do 22. ure že doma.

Mami: Prav, lahko greš ven…

Tomi: Resno??

MAMA !!RAD 
BI ŠEL VEN

Vika Zamuda(mama) in Maj Pušnik (Tom), 3. f



DIAMANTNE MATURANTKE

Diamantne 
maturantke z 
gospo 
ravnateljico 
Silvo Kastelic 
na Brdu pri 
Kranju.

Mami: ….. ampak samo, če prej pelješ psa na sprehod in skočiš do trgovine po svež kruh in mleko.

Tomi: Jooooooooj mami, to mi bo vzelo preveč časa!

Mami: Si želiš ven ali ne?

Tomi: Kaj pa, če psa sprehodi Leja (sestrica), jaz pa kupim kruh in mleko na poti domov?

Mami: Ne, ker bo takrat trgovina že zaprta in ker se Leja zdaj uči, kot bi se moral tudi ti.

Tomi: Kaj pa, če grem zdaj hitro do trgovine, prinesem vse, kar rabimo, psa pa vzamem s sabo, ko bom 

šel ven?

Mami: Tudi ne, ker ti in tvoji prijatelji izvajate vse možne neumnosti in vam bo pes pobegnil.

Tomi: Prav prav… Vse bom naredil. Zdaj bom sprehodil psa in šel v trgovino. Jutri bom zjutraj 

pospravil sobo in v naslednjem tednu popravil stanje v šoli. Pod enim pogojem.

Mami: Od kdaj pa otroci staršem postavljajo pogoje?

Tomi: Od danes naprej, haha. Naredil bom vse, kar si mi naročila, pod pogojem, da me danes, ko bom zunaj, 

ne kličeš in pustiš, da se s prijatelji nemoteno zabavamo …

Mami: Prav!

Tomi: … in da sem lahko do 23. ure zunaj.

Mami: Ja, seveda, imaš mogoče še glasbeno željo? Ob 22. uri moraš biti doma!

Tomi: Ob 22.45?

Mami: Ob 22.30! Vzemi ali pusti!

Tomi: Se hecaš? Vzamem!! Ta pogovor je bil preveč naporen, da bi pustil tako ponudbo.

Mami: No, hitro opravi svoje obveznosti, potem pa uživaj s prijatelji :).
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TRDEN ZNACAJ SE OBL
Z MEDSEBOJNIM S

Dijakinja 4. letnika

Moja mama ter oče sta izjemna starša, brez 
njiju danes ne bi bila to, kar sem. Dala sta mi 
priložnost, da se borim in postanem nepre-

magljiva, za kar sem jima neizmerno hvaležna. 
Njuno otroštvo ni bilo popolno, zato verjamem, 
da je to razlog, zakaj nista znala ljubiti samega 
sebe. Bila sta poslušna do staršev in družine, 
a svojih želja nista znala slišati. To ju je zazna-

movalo in pustilo boleče rane. Za družino sta 
se odločila zelo zgodaj, mislim, da prekmalu. 
Nista odkrila niti samega sebe, kaj šele drug 
drugega. Čeprav je bila njuna ljubezen nekaj 
čudovitega, je velikokrat nista znala pokazati. 
To je zaznamovalo tudi mene, mojo sestro in 
vse odnose v naši družini. Starša sta se po 15 
letih skupnega življenja razšla. In prav je tako. 
Lahko sta se zazrla vase in odkrila, kdo pravza-

prav sta, kaj si želita. Začela sta ljubiti samega 
sebe in odkrivati nove poti. 

    Kot sem omenila, me je to zelo zaznamo-

valo, nisem si znala razložiti, kaj je ljubezen, ki 
je v našem življenju tako pomembna. Bila sem 
izgubljena, mnoga leta sem iskala poti, a vse 
bolj sem se utapljala v svoje iluzije, v svoj svet.  
Tam sem bila varna, vse okoli mene je bilo 
popolno, živela sem v pravljici. Naj poudarim, 
da je bila to le moja domišljija. Bolj natančno, 
zaznamovala me je zasvojenost od odnosov. 

 Ste se kdaj spraševali, zakaj ste takšni, kakršni 
ste? Kako ste prišli do prepričanja o tem, kdo 
ste? O tem sem se dolgo časa spraševala tudi jaz. 
Poglobila sem se vase in našla odgovore na ta 
vprašanja. 

Naj vas misli ponesejo na začetek, na vaš 
začetek, vaše rojstvo. Bili ste izzvani za boj, 
padce, vzpone, rast in odkrivanje samega sebe. 
Družina pa je tista, ki vas je na vse to pripravila. 
Vaši starši in ostale pomembne osebe v vašem 
življenju so o vas ustvarili prepričanje, za kate-

rega najbrž še danes verjamete, da drži. Pa naj 
gre za dobra ali slaba prepričanja. Naj začnem 
s tistimi dobrimi. 

Vsi starši se trudijo svoje otroke vzgojiti v 
ljubeče, edinstvene in srečne. Za to je potre-

ben ljubeč in spoštljiv odnos. Tisti, ki so taki do 
sebe, lahko ta odnos prenesejo na svoje po-

tomce. Tako lahko otroku ponudijo ljubezen, 
spoštovanje, srčnost, ponos, samozavest in 
prepričanje, da si dovolj. Vsem, ki so jih starši 
že v otroštvu naučili, kako naj imajo radi sebe, 
kako zelo so edinstveni, čudoviti in močni, je 
bilo življenje zelo olajšano. Ti ljudje imajo na-

mreč trdno prepričanje o tem, da so dovolj, s 
tem prepričanjem polnijo svojo ljubezen. Temu 
lahko rečemo popolnost. 

 A na žalost je ogromno ljudi, ki takšne 
ljubezni niso imeli možnosti spoznati. Prav je, 
da spregovorimo tudi o tem. Zato bom z vami 
delila svojo zgodbo. 

“Ljubite samega sebe, ne 
glede na okoliščine.”

TRDEN ZNACAJ SE OBLIKUJE Z MEDSEBOJNIM SPOŠTOVANJEM IN SRCNOSTJO



Sama sem to ugotovila po petih letih, ko mi je 
prijateljica podarila knjigo dr. Sanje Rozman, ki 
mi je spremenila življenje. Knjiga z naslovom 
Zaljubljeni v sanje mi je odprla oči in me po-

peljala v resničen svet. Sprva sem se počutila 
prazno, bila sem izgubljena v nepoznanem sve-

tu. Vendar skozi branje sem začela ugotavljati 
in predelovati svoje življenje. Po tej knjigi sem 
prebrala še veliko psiholoških knjig, s pomočjo 
katerih sem v enem letu zares ugotovila, kdo 
sem, kaj si želim.  S psihoterapijami pa sem 
začela verjeti v prepričanja, ki sem jih ustvarila 
sama.

Hvaležna sem, da sem se lahko podala na 
tako težko pot, saj sem se sama naučila, kako 
ljubiti samega sebe in kako si prisluhniti. Verja-

mem, da se je marsikdo izmed vas spopadel 
s podobno zgodbo. A bodite ponosni nase, saj 
veliko ljudi tega ne zmore.

Moje glavno sporočilo je, da ljubite samega 
sebe, ne glede na okoliščine. Vi sami se borite 
za svoje življenje in vi sami ga kreirate. Prisluh-

nite si. In kar je najpomembneje, širite ljubezen. 
Bodite ljubeči, naj bo vaš odnos do ljudi točno 
tak, kot bi si vi želeli, da ga ima drug do vas. 
Srčen in spoštljiv odnos nam daje moč in obču-

tek, da smo dovolj. A to je lahko le motivacija. 
Mi sami smo tisti, ki spreminjamo odnose v na-

šem življenju. Takšen odnos, kot bomo imeli do 
samega sebe, tako nas bo sprejemala okolica. 
Zato bodite najboljša različica samega sebe. 
Širite ljubezen in zavedajte se, da ste dovolj, da 
ste edinstveni in ljubljeni. 

AJ SE OBLIKUJE 
JNIM SPOŠTOVANJEM

TRDEN ZNACAJ SE OBLIKUJE Z MEDSEBOJNIM SPOŠTOVANJEM IN SRCNOSTJO
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KOSOVEL PONOSEN NA NAS

Kosovel ponosen na nas
V torek, 12. 4. 2022, je bila na Gimnaziji Moste zaključna prire-
ditev s podelitvijo nagrad za najboljše konske. Dijaki SZŠLj. so 
dobili kar šest nagrad od desetih, zato sva obe mentorici (prof. 
Lidija Butina in prof. Katja Vidmar) zelo ponosni nanje. 

 

Nagrajene dijakinje in dijaki:

Živa Fileš, 4. e
Sara Adrovič, 4. e
Matej Mitrović, 4. e
Klara Leščanec, 4. e
Šejla Mahmutagić, 3. f
Amela Seadinoska, 3. f
Tjaša Koder, 4. e
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Učenje 
sredi raja

prof. Tamara Tekavec

Gostitelji so o naši skupini takole zapisali: "Ste 
krasna skupina. Z mladostjo, vedoželjnostjo, trdim 

delom in tudi zabavo ste napolnili in popestrili 
vikend v našem malem gorskem raju pod Špikom."

Na taboru v GOZDU MARTULJKU so naši maturantje 
imeli intenzivne priprave na maturo iz matematike, 
angleščine in zdravstvene nege pod vodstvom orga-
nizatorice ter pobudnice prof. Tamare Tekavec. 

UCENJE SREDI RAJA
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OBISKALI SMO...

si izmenjali nekaj mnenj in pogledov na 
tovrstno ureditev v Sloveniji.

Dotaknili smo se tudi tako rekoč 
tabu teme o smrti ter ravnanju z umrli-
mi. Gospa Klevišar je ob tem izpostavi-
la, kako pomemben je pieteten odnos 
tako do živega kot tudi do mrtvega 
človeka. Sama je z nami delila izkušnjo, 
da so se zaposleni v domu, kjer živi, na 
smrt njene prijateljice Julke odzvali zelo 
primerno, saj so z njo ravnali spoštljivo 
in dostojanstveno tudi po smrti. Tudi mi 
smo z njo delili nekaj zgodb o srečanju z 
umrlim v kliničnem okolju. Ob tem smo 
poudarili, da je pogovor o takih temah 
zelo pomemben. Tudi če se ne bomo 
odzvali na tako pretresljiv dogodek 
po „pravilih‘‘, o katerih govorimo v šoli, 
bomo še vedno v naši zavesti imeli misli 
in korake, ki nas bodo spominjali na pra-
vilen odziv.

Gospa Klevišar je pogovor vedno do-
polnjevala z mislimi in izkušnjami iz svo-
jega življenja.

Ob koncu druženja smo bili napolnjeni z 
novim znanjem in pogledom na življen-
je še skozi oči ženske, ki se je v življenju 
znašla tako v vlogi zdravnice kot tudi 
sedaj v vlogi oskrbovanke. Ob odhodu 
se je megleno Celje zdelo polno pozi-
tivne energije, sami pa smo bili s pogov-
orom spodbujeni k razmišljanju o 
samem sebi, drugih in medsebojnih 
odnosih ter odločitvah, ki jih sprejmemo 
kot zdravstveni delavci in z njimi ne-
komu polepšamo dan ali ga zatremo.

Ga. Metka Klevišar je zdravnica in publicistka, ki 
s svojimi pronicljivimi zapisi nagovarja ljudi naj-
različnejših generacij. Do upokojitve je delovala 
na Onkološkem inštitutu Ljubljana, sodelovala 
je s Slovensko karitas in pri ustanovitvi Sloven-
skega društva Hospic. 

Dijaki tretjih letnikov smo decembra z njo pri-
pravili pogovor prek videosrečanja, po tem pa se 
nas je skupinica skupaj z mentoricama odpravila k 
njej na obisk v Celje, kje živi v domu starostnikov.

Ko smo se srečali z njo, je soba zasijala takoj, ko 
je prišla v prostor. Ob prijetnem kosilu smo se po-
govarjali o različnih temah. Stekel je tudi pogovor 
o dolgotrajni oskrbi, kar je pomembna tema tudi 
za nas – bodoče zdravstvene delavce. Ob tem smo 

OBISKALI SMO...
Jan Zorc, 3. e

24



25

TRIGLAV

Naše strumne, 
pogumne hribolazke 

in neustrašni 
hribolazci na strehi 

Slovenije

jodli jodli, jodl ;)



CETRTOŠOLCI MODRUJEJO

 … bi se učil sproti, vsak dan, bolj poslušal pri pouku.

 … se ne bi ozirala na slaba mnenja vrstnikov, pač pa bi poslušala ljudi, ki     

mi veliko pomenijo, in samo sebe. Manj bi visela na družbenih omrežjih.

… bi poskusil biti bolj sproščen, samozavesten in se ne bi toliko obremenjeval.

… bi manj šprical, bolj sodeloval pri pouku in se več učil.

… bi verjela vase že od začetka.

… bi več brala, večkrat odprla učbenik za anatomijo in zdravstveno nego.

… bi se bolj posvečal šoli, svojim ciljem in športu.

… bi si že prej naredila načrt za življenjsko poslanstvo – 

poklic, saj je to postalo moja motivacijska sila.

… bi bolj samozavestno osvajala nove stvari (nova šola, ljudje, odnosi). Novo okolje bi 

sprejela kot izziv, saj je vsak dan nova priložnost. Ne se ustrašiti novosti,

vsi smo bili enkrat na začetku.

… ne bi začel kaditi.

… bi prebrala vsa domača branja.

Ce bi bil/-a  še enkrat v 1. letniku,
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PISATELJICA ANJA ŠTEFAN NA KNJIŽNI INFUZIJI

Pisateljica Anja Štefan na 
Knjižni infuziji
Če bi vsem ljudem na tem svetu starši brali pravljice ali peli otroške pesmi in bi 
se tega odrasli večkrat spomnili, bi lahko pogledali na ta naš edini svet, ki ga 
imamo, z otroškimi očmi – potem bi vse razprtije, lumparije in grdobije izginile 
in človek bi ponovno našel svoj izgubljeni raj na Zemlji. Zato nam je v sredo, 20. 
4. 2022, gospa Anja Štefan pričarala tak otroško naivni, a neskončno lep svet 
pravljic in pesmic.  Da smo se lahko vsaj za trenutek preselili daleč od ponorele-
ga sveta v domišljijski svet, kjer je vse lepo in prav. In tako mora biti.

 

“Če bi vsem 
ljudem na tem 

svetu starši brali 
pravljice ali peli 

otroške pesmi...” 

mentorica prof. Lidija Butina
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SELITEV V SLOVENIJO

Ste kdaj pomislili, da se ti življenje lahko popol-
noma spremeni v enem dnevu? Povedala bom 
zgodbo o tem, kako se je moje življenje spreme-
nilo samo zato, ker sem se preselila.

     Rodila sem se v Bosni in Hercegovini in tam 
preživela vse življenje. Če bi mi naročili, naj opišem 
raj, bi opisala kraj, kjer sem preživela svoje otro-
štvo. Na vsem svetu ni lepšega: zeleni travniki, na 
katerih sem imela piknike s prijatelji, smaragdna 
reka, v katero sem se hodila z družino kopat. Vsak 
kotiček je prepreden s spomini. Tam bi rada ostala 
vse življenje.

     Ampak razmišljati je treba, kako uspeti v 
življenju. In tako sem se namesto na Srednjo 
medicinsko šolo v Bihaću, na kateri se šolajo vsi 
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DIJAŠKE NEBULOZE

moji prijatelji, vpisala na šolo v Ljubljani. Moj 
dedek je imel službo v Sloveniji in ni prihajal 
pogosto domov. Ko se je začela vojna v Bosni, 
se je vrnil domov in se pridružil vojski. V bitki je 
bil ranjen in je umrl. Moj oče ga sploh ni poznal 
in sam noče narediti take napake. Zato že 24 let 
vsak vikend prihaja iz Slovenije domov, da njegovi 
otroci vedo, da imajo očeta. Toda čeprav sem ga 
pogosto videla, sem prvič čutila, da imam očeta, 
ko sem se preselila k njemu v Ljubljano.

     Nikoli ne bom pozabila prve noči, ko sem 
prišla v Slovenijo. 23. avgust. Vikend pred tem je 
bil v mojemu mestu folklorni festival in tam sem 
spoznala veliko novih prijateljev. Vse je bilo preveč 
čustveno, vsi smo jokali, prijatelji, družina, sosedje, 
tudi ljudje, ki so bili tam in me sploh ne poznajo. 
Odšli smo. Prišli smo v Ljubljano. Zjutraj je oče re-
kel, da lahko v šolo pridemo tudi peš. Tako je deže-
valo, da nam niti dežnik ni bil dovolj. Jokala sem, 
jokal je oče in zdelo se je, kot da nebo joče z nami. 
To je bil trenutek, ko sem zasovražila Slovenijo. Pri-
šli smo v šolo, kjer se govori drug jezik. Ni več bo-
sanskega jezika, drugi ljudje so, druga kultura. To 
me je prizadelo, saj sem oseba, ki zelo rada govori, 
in dejstvo, da imaš kaj povedati, pa ne veš, kako, 
me je ubijalo.

     Ampak vse se je nekako postavilo na svoje 
mesto, ko se je pokazalo sonce. Celo mesto je bilo 
naenkrat lepše. Spoznala sem tudi nove prijatelje, 
ki me vsak dan nasmejijo in razveselijo. Še vedno 
me je strah govoriti, ker tudi ko znam povedati, se 
bojim, da ne bo pravilno in da se mi bo nekdo, ki 
zna govoriti, smejal. Ampak upam, da bo tudi to 
s časom minilo, ker trenutno ljubim svoje življen-
je. Všeč mi je Slovenija in všeč so mi ljudje v njej. 
Pogrešam življenje  v Bosni in svobodo, ki jo imam 
tam, ampak včasih so potrebni kompromisi.

DIJAŠKE 
NEBULOZE
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HERMAN POTOCNIK NOORDUNG – 130. OBLETNICA ROJSTVA

Herman 
Potočnik 
Noordung

130. obletnica rojstva
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POEZIJA

Center Nordung v Vitanju – Center vesoljskih tehnologij
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KATAR

• V trimilijonskem Katarju je izjemno vroče, saj 
tamkajšnja povprečna julijska temperatura znaša 
43 stopinj Celzija. Zato so bili vsi stadioni (naravno) 
hlajeni in temperatura zraka na njih ni presegala 
27 stopinj Celzija.

• V tej državi ni stalnega naravnega vira pitne vode, 
saj ni rek in jezer. Pitno vodo pridobivajo s pomočjo 
tovarn za razsoljevanje morske vode.

• V islamskem Katarju, ki je ena najbogatejših držav 
in ima tretjo največjo zalogo surove nafte na svetu, 
liter bencina stane manj kot pol evra.

• To je bilo prvo svetovno prvenstvo v nogometu, ki 
je potekalo v zimskem obdobju.

• Katar je prva država na Bližnjem vzhodu, ki je 
gostila svetovno prvenstvo v nogometu.
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KATAR

• Ekipe na  prvenstvu so imele na 
eni tekmi možnost zamenjati pet 
igralcev.

• Prvič so na moškem svetovnem 
prvenstvu sodile ženske.

• Za najboljšega nogometaša 
svetovnega prvenstva je bil 
izbran Argentinec Lionel Messi. 
Superzvezdnik  je tako pri 35 
letih uresničil še zadnjo veliko 
željo v karieri. 

• Argentinsko rapsodijo sta na 
podelitvi lovorik dopolnila še 
najboljši vratar SP 2022 Emiliano 
Martinez in najboljši mladi 
igralec Enzo Fernandez. 

• Nagrado za prvega strelca je 
prejel Kylian Mbappe. Francoz je 
v Katarju dosegel osem zadetkov, 
od tega kar tri v finalu.



BUONE APPETITE!

Mladi kuharski mojstri iz vse 
Slovenije so pod okriljem svojih 
mentoric ustvarili kar 278 
recikliranih receptov. Podjetje 
LIDL Slovenija jih je nagradilo 20, 
ki jih bodo izdali tudi v knjižici 
Reciklirana kuharija 2022/2023.
In med njimi je tudi spodnji recept 
naših mladih kuharskih 
ustvarjalcev! 

Na Srednji zdravstveni šoli Ljubljana spodbujamo k zdravemu načinu 

življenja:

• z različnimi dejavnostmi pri rednem pouku (Gospodinjstvo, Skrb za zdravje in izbirni modul 
Zdrava prehrana in dietetika), 

• pri projektih (Tradicionalni slovenski zajtrk, Zdrava šola, Hrana ni za tjavendan …) 
• in z raznimi delavnicami (različne teme o prehrani, npr., ob svetovnem dnevu hrane, delavnice 

o zdravi prehrani ....).

V okviru skupine za promocijo zdravja je nastala tudi knjižica receptov, ki jih je v naši učni kuhinji 
skupaj z dijaki pripravljala prof. Mateja Puc.

Buone appetite!
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BUONE APPETITE!

Sestavine:

200 g ajdove kaše z jurčki,
1 manjša bučka,
½ zelene paprike,
½ rdeče paprike,
½ rumene paprike,
1 koren,
por,
česen,
20 g masla,
6 manjših (špinačnih) tortilj,
200 g grškega jogurta,
curry,
nekaj sveže solate,
oljčno olje.

Postopek

Na oljčnem olju prepražimo nasekljan česen in na trakove narezan 
por. Dodamo na trakove narezan korenček in papriko. Premešamo, 
malo podušimo. Dodamo ajdovo kašo z jurčki. Premešamo. Doda-
mo na tanke rezine narezano bučko. Premešamo. Dušimo toliko 
časa, da se bučke malo zmehčajo, a ne povsem. Pred serviranjem 
dodamo še maslo. Premešamo.
Na predhodno pripravljene špinačne tortilje namažemo grški jogurt 
s curryem, nanj položimo narezano svežo solato, pripravljeno ajdo-
vo kašo z jurčki in zelenjavo. Tortilje zvijemo. 

z ajdovo kašo, 

jurčki in zelenjavo 

Tortilje
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končno sem spregovoril to besedo gladko, brez 
zatikanja,« postane vesel.

»Kaj pa je to salutogeneza?« dekle vpraša z 
velikim zanimanjem.

»To je, ko si recimo bolan, pa upoštevaš zdrav-
nikove nasvete in jemlješ zdravila. Takrat lahko v 
sebi najdeš notranjo moč ali veselje do življenja, 
ki te tako prevzame, da se navkljub bolezni, ki te 
vztrajno omejuje, počutiš dobro, greš v šolo in se 
imaš dobro,« ponosno razloži fant.

»Zelo zanimivo. A si ti z zdravstvene?« vpraša 
dekle.

»Ja. Pa ti?« ji vrne vprašanje.
»Jaz sem s Poljanske,« odgovori in takoj doda:» 

Dobro, pa v redu opravi govorni nastop.«
»Hej, a, a, a. A, a …,« pridejo čudni in zmedeni 

glasovi iz njegovih ust. 
»Kaj?« ga začudeno pogleda. »Je kaj narobe?«
»A bi se jutri tudi tukaj dobila?  Mislim,« za 

trenutek se zbere in nadaljuje: »Mislim, če bi te mor-
da zanimalo, kako mi je šlo?« vpraša in nadaljuje:» 
Morda ob pol treh?«

»Ja, lahko. Takrat tudi jaz končam s poukom. Ta 
ulica pa bo res prava za začetek sprehoda,« odvrne 
zadovoljno.

»Ja, super,« odvrne ves vesel. Pojavil se mu je 
zelo dober občutek, ki pravi, da je pripravljen in da 
mu bo danes pri pouku slovenščine zelo dobro us-
pela predstavitev. 

ZNAMENJE

Na drobni ulici, z nenavadnim imenom, med 
središčem Ljubljane in našo zdravstveno šolo 
je na zidu hiše slonel fant. Z listom popisanega 
papirja je nekaj ves živčen ponavljal, momljal s 
hrapavim, zatikajočim glasom, kot da ne zna iz-
govoriti tuje besede: »Sssaalu---salutoggle,  ne, 
ne, ne, še enkrat, salutoogeenezza,  ja, ja, ja,  sa-
luto…«

»Servus, salut,« gladko izgovori dekle, ki je rav-
nokar korakala mimo njega. 

Fant začuden ostrmi, a ne reče ničesar. Umolkne 
in gleda proč. Rahlo zardi.

»Rekla sem servus, salut,« izgovori nekoliko 
glasneje in se vsa začudena, ker ni odgovora, usta-
vi ter ga pogleda.

»Kako ti to, kako ti to veš, za kaj gre?« ves 
zmedeno vpraša, saj iz zadrege ne more najti pra-
vih besed, s katerimi bi skombiniral lepe povedi.

»Saj ne vem, o čem govoriš. Samo pozdravila 
sem te po latinsko. A ne ponavljaš latinščine?«

»Ne, učim se nekaj, za šolo, pa je težka beseda. 
Saj potem mi gre naprej lažje,« ji odvrne.

»Kako?« ga vpraša z zanimanjem.
»Kaj kako, kako pa ti to izgovarjaš, kako da ti gre 

tako lahko?« je postal nestrpen.
»Saj ni težko, servus je starorimski pozdrav, salut 

pa v tem jeziku pomeni zdravje. Torej sem pozdra-
vila zdravje. Ha, če to ni neka dobra kombinacija! 
Pozdraviti zdravje.«

»Samo da jaz ne zdravim zdravja, jaz samo go-
vorim o tem, da imamo veliko definicij zdravja, sa-
lutogeneza je pa en model, ki mi je zelo všeč. Hej, 

Znamenje
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POEZIJA
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MICHAEL JACKSON

Michael 
Jackson
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MICHAEL JACKSON

Brina Cerkvenik, 2.a
Morda še niste vedeli:

Njegovo celotno 
ime je Michael 

Joseph Jackson.

Bil je eden izmed 
najvplivnejših 
umetnikov 20. 

stoletja.

Glasbeno pot je 
začel s svojimi 

petimi brati, ki so 
imeli skupino 

Jackon 5.

Imel je 
najmanj 13 

operacij 
obraza.

Nameraval je igrati v 
vlogi Spidermana, 
vendar so številni 

oboževalci in voditelji 
produkcije temu močno 

nasprotovali.

Umrl je zaradi 
prevelike doze tablet 
proti nespečnosti, ki 

mu jih je dal zdravnik 
Conard Murray, 
kasneje obtožen 

njegovega umora.

Je eden 
izmed najbolj 

nadarjenih 
glasbenikov vseh 

časov (prejel je kar 
13 grammyev).



DOGODKI

Lep pozdrav s Prešernovega trga,
 kjer poteka veseli dan prostovoljstva. 

SLOVENSKI ZAJTRK TI DA KRIIIIIIIILAA
AAAAAAA!!!!!!!!!!!!!!
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DOGODKI

Skupina Slovenščina za tujce na Ljubljanskem gradu 
pod vodstvom prof. Alenke Beg Lauko.

»Martin iz mošta dela vin.«

Naši dijaki polepšali dan stanovalcem DUC Tabor.

prof. Jasmina Istenič 
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BORIS PAHOR

Boris 
Pahor 
(1913–2022)

Mož, ki 
je videl 
preveč

Človek, ki je preživel dve svetovni vojni, je umrl 
v 108. letu.

Rojen je bil avgusta 1913, leto pred začetkom 
prve svetovne vojne, v Trstu. Tedaj je pisal še 
Ivan Cankar.

V času njegovega otroštva so italijanske oblasti 
prepovedale uporabo slovenskega jezika v javnos-
ti, slovenska imena in priimke pa italijanizirale. Vi-
del je goreti Narodni dom v Trstu leta 1920. 

Po osnovni šoli se je vpisal na italijansko se-
meniško klasično gimnazijo v Kopru in leta 1935 
maturiral. Študij teologije v Gorici je kmalu opustil. 
Leta 1940 je bil poslan v Abesinijo, drugo svetov-
no vojno je pričakal kot prevajalec v taborišču za 

42



in francoskega reda legije časti. Objavil je 14 roma-
nov, nazadnje leta 2012 Knjigo o Radi, ob teh tudi 
kratke zgodbe in eseje. Njegova dela so prevedena 
v francoščino, nemščino,  srbohrvaščino,  madžar-
ščino, angleščino, španščino, italijanščino, katalon-
ščino, finščino in esperanto. 

Ob 108. rojstnem dnevu je dejal: »Za rojstni dan 
si želim, da bi ljudje živeli dosti boljše, kakor živi-
jo zdaj. Da bi se gospodarstvo dobro držalo, kajti 
nekateri napovedujejo, da bodo morda nastopi-
li hudi časi, a da bi človek vendarle ostal človek. 
Upam tudi, da ne bo več vojn in da bodo ljudje 
predvsem poskušali razumeti, da morajo postati 
bolj zreli, s čimer mislim zlasti na duhovno zrelost. 
Še naprej sem kritičen do nenehnega in pretirane-
ga kopičenja materialnih dobrin in mislim, da se je 
in bo treba tudi v prihodnosti marsičemu odreči in 
se navaditi biti skromen. Mogoče imam zgrešene 
ideje, a pri sebi verjamem, da se bo človeštvo po-
časi spametovalo. Bog je ustvaril človeka, da bi se 
dobro razvijal, česar pa človek ni razumel.«

ujete jugoslovanske častnike, hkrati je na padovski 
univerzi študiral italijansko književnost. Kasneje, 
leta 1947, je tam tudi doktoriral. 

Po kapitulaciji Italije se je vrnil v Trst in se pri-
družil Osvobodilni fronti. Leta 1944 so ga domob-
ranci aretirali in predali gestapu. Ta ga je poslal v 
več taborišč, med drugim tudi v Dachau, Struthof 
in Bergen-Belsen.  Osvobodili so ga Francozi in s 
povojnega zdravljenja v Franciji se je v Trst vrnil 
šele leta 1947.

Odpor proti fašizmu in kasneje nacizmu ga 
je pripeljal v tržaški zapor in potem v nacistič-

na taborišča. O tem času pričata deli Nekro-
pola  in  Spopad s pomladjo. Nekropola je danes 
svetovno znano delo, prevedeno v vse po-

membnejše jezike, ki se jim vsako leto pridru-

žujejo novi. 

Grmada v pristanu, Parnik trobi nji, Zatemnitev in 
druga dela so nadaljevali njegov pisateljski 
opus. Dodal jim je zbirke esejev, kasneje tudi 
spomine. Po vojni je izdajal revijo Zaliv, v ka-

teri so objavljali slovenski oporečniki. Kot pisa-

telj, esejist in polemik je  sooblikoval literaturo 
in mišljenje ves čas od začetka petdesetih let 
prejšnjega stoletja pa vse do smrti.  

Ostri kritik je doživel vrhunec zavrnitev, ko je 
v 70. letih v Zalivu objavil intervju z Edvardom 
Kocbekom in priznanjem o povojnih pobojih. 
Jugoslovanske oblasti so mu za nekaj časa 
prepovedale vstop v državo. Vse do smrti je 
objavljal kritično in razmišljujočo literaturo ter 
zapise o Slovencih in zlasti o njihovem položaju 
v Trstu.

Neverjetni uspeh Nekropole in njegova 
neomajna stališča do zgodovine ter krivic 
ga danes postavljajo med najuglednejše 
Evropejce. Od leta 2009 je bil redni član 
Slovenske akademije znanosti in umetnosti. Ob 
njegovem 100. rojstnem dnevu je pri Mladinski 
knjigi izšla monografija Tako sem živel, stoletje 
Borisa Pahorja.

Bil je prejemnik številnih priznanj, med njimi 
Prešernove nagrade, srebrnega častnega znaka RS 

BORIS PAHOR

 … je tržaški pisatelj, 
intelektualec in najbolj 

prevajan slovenski avtor.
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VANDRANJE PO ITALIJI

Vandranje po 
Italiji

prof. Tina Habajec

Verona, mesto Julije in Romea.

Benetke so mesto, ki se 
razteza na 117 majhnih 
otočkih.
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VANDRANJE PO ITALIJI

Gardaland je največji zabaviščni 
park v Italiji.
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SELFI ALI SEBEK V BESEDI

Sem dijakinja 4. letnika Srednje zdravstvene šole 
Ljubljana. Moje življenje je trenutno zelo razpo-
sajeno. Med šolskim letom opravljam preko štu-
dentskega servisa dve službi. Delam v slaščičarni 
ter v mladinskem centru, kjer pišem projekte. 

V svojem prostem času rišem dizajne za teto-
važe, berem, se družim s prijatelji, se ukvarjam z 
makeupom ter hodim na sprehode s svojim psom. 
Poleg tega pomagam tudi mami, ki so ji pred enaj-
stimi leti diagnosticirali multiplo sklerozo. 

Kljub temu mi časa za šolo ne zmanjka. Ko 
imam veliko obveznosti, si čas razporedim in je laž-
je. Med vožnjo na avtobusu ali med prostim časom 
rada preberem kakšno dobro kriminalko ali psi-
hološko knjigo v angleščini. Branju namenim kar 
nekaj časa, saj je to moj pobeg iz realnosti. S tem 
krepim tudi svoj besedni zaklad ter se pripravljam 
na maturo iz angleščine. 

V vsem tem dogajanju posvetim nekaj časa tudi 
družabnim omrežjem, saj je moj prijatelj fotograf, 
tako pa sem tudi v stiku s širšo družino iz Makedo-
nije. 

Sreča je, ko nimaš najboljše situacije, a v njej 
vidiš najlepše.
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JOSIPINA TURNOGRAJSKA 

Josipina 
Turnograjska 
(1833 – 1854)
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… prva slovenska pesnica, 
pisateljica in skladateljica. 

Ustvarjala je v dobi, ko so bili 
družbeno priznani ustvarjalci 
samo moški, 

zato so njena dela še toliko bolj 
pomembna. 

Bila je izjemno nadarjena ter za 
svoj čas nadpovprečno izobraže-
na in razgledana. Napisala je prib-
ližno trideset povesti, njenih 
pesmi pa je ohranjenih le malo. 
Veljala je za odlično pianistko, ki je 
tudi sama komponirala.
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DOGODKI

Že vrsto let v novembru poteka projekt z naslo-
vom Mala pozornost za veliko veselje, katerega 
cilj je do 5. decembra zbrati 22 tisoč prazničnih 
voščil za 22 tisoč stanovalcev domov za starejše 
po Sloveniji. Pobudnica projekta je direktorica 
DEOS Centra starejših Notranje Gorice gospa 
Ana Petrič. 

Letos pa se je projektu pridružila tudi naša šola. 
Praznična voščila so izdelovali dijaki, profesorji 
in udeleženci izobraževanja odraslih ter osta-
li zaposleni na šoli. Zbrali smo zajeten kupček 
prazničnih voščil in jih poslali gospe Petrič. 

Da ne pozabim
Več kot 20 naših dijakov prostovoljcev je pomagalo pri izved-

bi Sprehoda za spomin ob svetovnem dnevu alzheimerjeve 
bolezni, ki ga je organiziral DSO Fužine. 

Mala pozornost za veliko veselje

dr. Neva Rebolj



TADEJ JELENC, iz 2. h,  ponovno 
dosegel čudovite rezultate na 
državnem prvenstvu v badmintonu.
Med posamezniki si je priigral 
bronasto medaljo.
V mešanih dvojicah sta s soigralko 
postala državna podprvaka.
V fantovskih dvojicah sta s 
soigralcem postala državna prvaka 
do 17 let.

NAŠI PROSTOVOLJCI ZAŽIGAJO

Naši prostovoljci in koordinatorici prof. Nataša 
Osojnik in prof. Katarina Kastelic so ponovno 
prejeli naziv JUNAKI NAŠEGA ČASA, za kar jim 
čestitamo in smo veseli priznanja, ki ga 
prejemamo kot šola. 

Junija lani smo se na Brdu pri Kranju udeležile konference učiteljev 
družboslovnih, umetnostnih in humanističnih predmetov, na kateri je tudi 
naša šola prejela nagrado kot zmagovalka družboslovnega natečaja 

»Obrazi človečnosti: Vzgoja za solidarnost – solidarnost 
povezuje«.

Ponosni mi!

prof. Katarina Kastelic in prof. Nataša Osojnik 



Lucija Kordiš, 4. e

Ema Ribič, 3. b

prof. Tanja Mozetič


